

\*Le français suit\*

## **Summer Program in Aging 2026 Welcome Letter – Impact of Climate Change on the Health of Older Persons**

**February 26, 2026**

Dear SPA Trainee,

Congratulations! You have been selected as one of 40 trainees from across Canada to attend the CIHR-IA Summer Program in Aging (SPA) 2026. The program will be held at Manoir d'Youville in Châteauguay (Quebec, Canada) from **May 31 to June 5, 2026**.

SPA 2026 is hosted by two research centers (CREGÉS and CRISES) and many partners working around aging and climate change: RQRV, Ouranos, CARES, Précrisa, ASPQ and MC3H. Our program is a collaborative effort involving a multi-disciplinary group of researchers, healthcare professionals, and stakeholders dedicated to the success of this event. This year, you will join fellow graduate students and post-doctoral fellows to engage in presentations, panel discussions, and small-group sessions centered around the topic of aging in the context of climate change.

### **Program Highlights**

At SPA 2026, you will have the opportunity to:

- Reflect on the future of research into the challenges and opportunities of aging through the lens of climate change.
- Consider climate justice and intergenerational solidarity during the thinking process.
- Determine the impact of climate change on the older persons.
- Discuss the impact of climate change on Indigenous Peoples.
- Determine the priorities for research and collective action tailored to local realities.
- Develop knowledge related to different research methodologies that can be applied to this topic.
- Engage in a bilingual environment: activities will be offered in both English and French, with linguistic support available on-site.
- Identify resources and models for the conduct of research and cross-sectoral interventions
- Celebrate the 20th anniversary of the CIHR Institute of Aging Summer Program in Aging
- Network with peers and experts through scheduled social activities.

Additional details and the full schedule will be posted on the **SPA 2026 website** (currently under construction). In the meantime, please review the following key information.

### **Venue & Accommodations**

**Location:** Manoir d'Youville

**Address:** 498 Boulevard d'Youville, Châteauguay, QC, J6J 5T9

The Manoir will serve as our primary hub for all academic sessions, meals, and lodging. Situated in a beautiful natural setting, the venue offers excellent opportunities to enjoy the local landscape and outdoor environment between sessions.

- **Rooms:** Allotments will be finalized in the coming weeks. Options include single or double occupancy with shared bathrooms.
- **Meals:** All meals are included. We can accommodate various dietary needs, including gluten-free, vegetarian, and allergy-specific requirements. A form will be sent shortly to collect your preferences and restrictions.

### **Travel & Transportation**

Full participation is required from the afternoon of **Sunday, May 31**, until the conclusion of the program on the morning of **Friday, June 5**.

#### **A) Arrival (Sunday, May 31)**

For those traveling from outside Quebec, we will provide a shuttle service all afternoon (from **12:00 PM to 5:00 PM EST**), which will do successive roundtrips from two arrival points toward the Manoir. Volunteers will be stationed at the following locations to greet you:

1. **Montreal-Trudeau International Airport (YUL):** For those arriving by air, please ensure your flight lands in time to catch the shuttle. Arrangements should align with your CIHR-approved Travel Fund.
2. **Montreal Central Station (Gare Centrale):** For those arriving by train or bus. Arrangements should align with your CIHR-approved Travel Fund.

*Note: If you arrive outside of the 12:00 PM – 5:00 PM EST window, you will be responsible for arranging your own transportation to the Manoir.*

#### **B) Departure (Friday, June 5)**

- **Shuttle:** Two one-way shuttles will depart the Manoir, one bound for the airport and the other for the Gare Centrale, on Friday afternoon once the morning sessions conclude.

- **Return tickets:** We recommend booking your return travel for Friday afternoon or evening.

Otherwise, you are welcome to drive directly to Manoir d'Youville; free parking is available on-site.

## Mandatory Requirements

- **Introductory Poster:** To help everyone get to know one another, all trainees are asked to prepare an introductory poster (either physical or digital). Your poster must include:
  - Name and affiliation.
  - Research field, discipline, and the specific methods used in your project.
  - Your personal strengths and specific interests for this summer school.
  - Your passions and hobbies (let us know who you are outside academia!).
- **Technology:** Most if not all program materials (readings, assignments, and slides) will be provided digitally. **You are required to bring your own laptop or tablet** to access these materials during sessions.
- **Communication:** Please monitor your email for upcoming forms regarding rooming and dietary needs.

If you have any immediate questions, please contact **Louis Pierre Côté** at **[louis-pierre.cote@uqtr.ca](mailto:louis-pierre.cote@uqtr.ca)**.

On behalf of the planning committee, we look forward to welcoming you to Châteauguay this May!

Best regards,

Marie-Josée Drolet, PhD, erg.

Full Professor, Member of the Academy of Arts, Letters, and Humanities of the Royal Society of Canada

Department of Occupational Therapy

Université du Québec à Trois-Rivières

**P.S.** One of this year's SPA keynote speakers, Dr. Glen Kenny, is willing to host trainees in his research lab, the [Human and Environmental Physiology Research Unit](#), for a visit after the SPA. The lab is based in Ottawa (125 University Private, K1N 6N5, Ottawa, Ontario, Canada), which is about a 2-hour drive from Montreal. For more information, please reach out to Dr. Kenny at [gkenny@uOttawa.ca](mailto:gkenny@uOttawa.ca).

## **Mot de d'accueil au Programme d'été sur le vieillissement 2026 – L'impact des changements climatiques sur la santé des personnes âgées**

**26 février 2026**

Cher·ère bousier·ère du Programme d'été sur le vieillissement,

Félicitations! Vous faites partie des 40 candidat·e·s de partout au Canada qui ont l'opportunité de participer au Programme d'été sur le vieillissement (PEV) 2026 des IRSC. Le programme se tiendra au Manoir d'Youville à Châteauguay (Québec, Canada) du 31 mai au 5 juin 2026.

Le PEV 2026 est organisé par deux centres de recherche (le CREGÉS et le CRISES) et de nombreux partenaires travaillant dans le domaine du vieillissement et des changements climatiques: le RQRV, Ouranos, le CARES, Précrista, l'ASPQ et le MC3H. Notre programme est le fruit d'une collaboration entre un groupe multidisciplinaire de chercheur·euse·s, de professionnel·le·s de la santé et d'intervenant·e·s qui se sont consacré·e·s à la réussite de cet événement. Cette année, vous rejoindrez d'autres étudiant·e·s de différents niveaux pour participer à des présentations, des tables rondes et des sessions en petits groupes axées sur le thème du vieillissement dans le contexte des changements climatiques.

### **Principaux points du programme**

Lors du PEV 2026, vous aurez l'occasion de :

- Réfléchir ensemble à l'avenir de la recherche sur les défis et les opportunités du vieillissement à travers le prisme du changement climatique.
- Considérer la justice climatique et la solidarité intergénérationnelle dans le cadre de vos réflexions.
- Définir l'incidence des changements climatiques pour les personnes âgées, notamment celles autochtones.
- Déterminer les priorités de recherche et d'actions collectives et adaptées aux réalités locales.
- Développer des connaissances relatives aux différentes méthodologies de recherche pouvant être appliquées à ce sujet.
- Interagir dans un environnement bilingue : les activités seront proposées en anglais et en français, avec un soutien linguistique disponible sur place.
- Cerner des ressources et des modèles pour la réalisation de recherches et d'interventions intersectorielles.
- Souligner ensemble le 20e anniversaire du Programme d'été sur le vieillissement des IRSC.
- Réseauter avec des pairs et des experts grâce à des activités sociales programmées.

Des informations supplémentaires et le programme complet seront publiés sur le site web du PEV 2026 (actuellement en développement). En attendant, veuillez prendre connaissance des informations clés suivantes.

### **Lieu et hébergement**

**Lieu :** Manoir d'Youville

**Adresse :** 498, boulevard d'Youville, Châteauguay (Québec) J6J 5T9

Le Manoir sera notre point de chute pour toutes les séances académiques, les repas et l'hébergement. Situé dans un magnifique cadre naturel, ce lieu offre d'excellentes occasions de profiter du paysage local et de l'environnement extérieur entre les séances.

- **Chambres :** L'attribution des chambres sera finalisée dans les prochaines semaines. Les options comprennent des chambres à occupation simple ou double avec des salles de bain partagées.
- **Repas :** Tous les repas sont inclus. Divers besoins alimentaires, notamment les régimes sans gluten, végétariens et les restrictions liées aux allergies pourront être pris en compte. Un formulaire vous sera envoyé prochainement afin de recueillir vos préférences et restrictions.

### **Voyage et transport**

Votre participation est requise dès le dimanche 31 mai en après-midi/soirée jusqu'à la fin du programme, le vendredi 5 juin en fin de matinée.

#### **A) Arrivée (dimanche 31 mai)**

Pour celles et ceux qui viennent de l'extérieur du Québec, nous offrirons un service de navette pendant l'après-midi (de 12 h à 17 h), laquelle fera des allers-retours entre votre point d'arrivée et le Manoir. Des bénévoles seront présents aux endroits suivants pour vous accueillir :

- **Aéroport international Montréal-Trudeau (YUL) :** pour celles et ceux qui arrivent par avion, vous devez vous assurer que votre vol atterrit à temps pour prendre la navette. Les dispositions doivent être conformes à votre fond de déplacement approuvé par les IRSC.
- **Gare centrale de Montréal :** pour celles et ceux qui arrivent en train ou en autobus, vous devez vous assurer d'arriver à temps pour prendre la navette. Les dispositions doivent être conformes à votre fond de déplacement approuvé par les IRSC.

**Remarque:** Si vous arrivez en dehors de la plage horaire de 12 h à 17 h, vous devrez organiser vous-même votre transport jusqu'au Manoir.

## B) Départ (vendredi 5 juin)

- **Navette:** une fois les séances du vendredi matin terminées, des navettes partiront du Manoir en après-midi en direction de l'aéroport international Montréal-Trudeau (YUL) et de la gare centrale.
- **Billets de retour:** nous vous recommandons de réserver votre voyage de retour pour le vendredi après-midi ou le vendredi soir.

Sinon, vous pouvez vous rendre directement au Manoir d'Youville en voiture; un stationnement gratuit est disponible sur place.

## Exigences

- **Affiche de présentation:** afin de permettre à chacun·e de faire connaissance, tou·te·s les boursier·ère·s sont invité·e·s à préparer une affiche de présentation (physique ou numérique). Votre affiche doit inclure:
  - Votre nom et votre affiliation.
  - Votre domaine de recherche, votre discipline et les méthodes spécifiques utilisées dans votre projet.
  - Vos points forts et vos intérêts spécifiques pour cette école d'été.
  - Vos passions et vos loisirs (faites-nous découvrir qui vous êtes en dehors du monde universitaire !).
- **Technologie :** La plupart, voire la totalité, des supports pédagogiques (lectures, travaux et diapositives) seront fournis sous forme numérique. **Vous devez apporter votre propre ordinateur portable ou tablette pour accéder à ces supports pendant l'école d'été.**
- **Communication :** Veuillez consulter régulièrement votre messagerie électronique pour obtenir les formulaires à remplir concernant votre hébergement et vos besoins alimentaires.

Si vous avez des questions immédiates, veuillez contacter **Louis Pierre Côté** à l'adresse [\*\*louis-pierre.cote@uqtr.ca\*\*](mailto:louis-pierre.cote@uqtr.ca).

Au nom du comité d'organisation, nous sommes impatient·e·s de vous accueillir à Châteauguay en mai prochain !

Cordialement,

Marie-Josée Drolet, PhD, erg.

Professeure titulaire,

Membre de l'Académie des arts, des lettres et des sciences humaines de la Société Royale du Canada

Département d'ergothérapie  
Université du Québec à Trois-Rivières

P.S. L'un des conférencier·ère·s de cette édition de l'école d'été, le Dr Glen Kenny, propose d'accueillir des boursier·ère·s pour une visite dans son laboratoire de recherche, le [\*Human and Environmental Physiology Research Unit\*](#), après le PEV. Le laboratoire est situé à Ottawa (125 University Private, K1N 6N5, Ottawa, Ontario, Canada), à environ deux heures de route de Montréal. Pour plus d'informations, veuillez contacter le Dr Kenny à l'adresse [gkenny@uOttawa.ca](mailto:gkenny@uOttawa.ca).